
اقتصادی

براساس آمار وزارت اقتصاد رخ داد

بدترین تخصیص بودجه عمرانی 
پس از انقلاب در سال 96

عضو کمیسیون بودجه خبر داد

فروش گاز طبیعی به نروژ زیر قیمت تولید!
رئیس بنیاد مسکن خبر داد

آغاز پرداخت تسهیلات 
زلزله زدگان از هفته آینده

صادرکننده نمونه محصولات گیاهی:

مافیای قاچاق اجازه توسعه بازار گیاهان زینتی 
تولید داخل را نمی دهند

جدول نرخ سکه و ارز

صفحه ۴
پنج شنبه ۲ آذر ۱۳۹۶ 

۴ ربیع الاول ۱۴۳۹ - شماره۲۱۷۷۶

کارشناس اقتصادی:

پول جهانی نباید در استیلای یک کشور 
قرار گیرد

عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس گفت: 
اخیرا وزارت نفت با نروژ قرارداد فروش گازی را 
امضا کرده که گاز طبیعی با قیمت کمتر از هزینه 

تولید آن در کشور فروخته می شود.
حســینعلی  حاجــی  دلیگانــی نماینــده مردم 
شاهین شهر در مجلس شورای اسلامی در گفت وگو 
با خبرگزاری فارس، گفت:  اخیرا وزارت نفت قرارداد 
فروش گاز طبیعی به نــروژ را امضا کرده که در آن 

رعایت مصالح ملی صورت نگرفته است.
وی افــزود: در این قــرارداد که مدت آن نیز 20 
سال است گاز طبیعی در هر متر مکعب بین 8 تا 12 
سنت به طرف نروژی فروخته می شود و این در حالی 
است که طبق گفته وزیر نفت هزینه تمام شده تولید 
هر متر مکعب گاز طبیعی در داخل کشور 14 تا 15 
سنت است. از سوی دیگر میزان فروش گاز طبیعی 
در این قرارداد به طرف نروژی بسیار کمتر از قرارداد 

فروش گاز به کشور ترکیه است.
عضو کمیسیون برنامه بودجه و محاسبات مجلس 

اظهار داشــت: بر اســاس این قرارداد گاز طبیعی از 
پالایشگاه هفتم پارس جنوبی در اختیار کشتی هایی 
قــرار می گیرد که تکنولــوژی تبدیل گاز طبیعی به 
گاز LNG را دارنــد قرار می گیرد و پس از تبدیل به 
گاز مایع LNG برای فروش به بازارهای شــرق آسیا 

منتقل می شود.
حاجی دلیگانی خاطرنشــان کرد: این انتقال گاز 
LNG برای فروش به بازارهای شــرق آسیا در حالی 

اســت که ما سهمی در فروش گاز LNG در بازارهای 
شرق آسیا نداریم و تنها هزینه گاز طبیعی خود را از 
نروژ دریافت می کنیم و درآمدهای حاصل از فروش 
گاز LNG در این قرارداد متعلق به کشور نروژ است.

وی افزود: نکته جالب تر اینجاست که ما با وجود 
اینکه ســهمی از فروش گاز LNG در بازارهای شرق 
آســیا نداریم اما وزارت نفت متقبل شــده تا هزینه 
حمل ونقل گاز مایع توســط کشتی ها به شرق آسیا 
را پرداخــت کند.عضو کمیســیون برنامه بودجه و 
محاســبات مجلس اظهار داشــت: از سوی دیگر در 

این قرارداد خام فروشی صورت گرفته و گاز طبیعی 
بدون هیچ ارزش افزوده ای به طرف خارجی فروخته 
می شــود.حاجی  دلیگانی خاطرنشان کرد: بر اساس 
این قرارداد بناســت تا روزانه 3 میلیون متر مکعب 

گاز شیرین و خشک به طرف نروژی فروخته شود.
طرح سؤال از زنگنه به علت ارزان فروشی گاز

همچنین روز گذشــته طرح ســؤال حسینعلی 
حاجی دلیگانی از وزیر نفت درمورد فروش گاز به یک 
شــرکت نروژی با قیمت نازل به هیئت رئیسه تقدیم 
شــد و هیئت  رئیسه نیز آن را برای بررسی بیشتر به 

کمیسیون انرژی ارجاع داد.
خلاصه سؤال عضو کمیسیون برنامه بودجه این 
اســت که چرا قرارداد فروش گاز طبیعی کشــور به 
 IFLNG ثمن بخس و برخلاف منافع ملی با شــرکت

نروژ منعقد گردید؟
در شرح سؤال مذکور نیز آمده است که »مبنای 
قانونی ابلاغیه 5/ 7/ 96 درخصوص نرخ فروش گاز به 
واحدهای تولید LNG به منظور صادرات چیست؟«، 

»علــت تعیین قیمت این قرارداد به قیمت بســیار 
ارزانتــر از فروش گاز به ترکیه چیســت؟«، »دلیل 
تخفیف هزینه حمل ونقل گاز نسبت به ابلاغیه سال 
قبل چیســت؟«، »هم عرض قرار دادن شرکت های 
صادر کننده گاز با واحدهای پتروشیمی داخلی )که 
حداقل واحدهای تولیدی و اشــتغال زا برای کشــور 
هســتند( چه توجیهی دارد؟«، »آیا به تبعات قیمت 
پاییــن گاز در این قرارداد بــر کاهش قیمت دیگر 
فرآورده های صادراتی فکر شده است؟«، »اگر رویکرد 
وزارت نفت حضور در بازار LNG است چرا شرکت نفت 
ایران راسا وارد نمی شود؟«، »استفاده از FLNG برای 
گاز شیرین خروجی پالایشگاه با توجه به تحریم پذیر 
بودن آن چیست؟«، »خام فروشی گاز و عدم استفاده 
از گاز برای مصارف با ارزش افزوده بیشــتر از جمله 
تزریق به میادین نفتی چیست؟« و »عدم پیشبرد و 
پیگیری ضعیف طرح های اولویت دار برای صادرات 
گاز از جمله صادرات با خط لوله به پاکستان، عمان، 

عراق و...«

قیمت )به تومان(نوع سکه
1/435/000سکه تمام طرح جدید
1/365/000سکه تمام طرح قدیم

725/000نیم سکه
400/000ربع سکه

270/000گرمی
126/900هر گرم طلای 18 عیار

نوع ارز
4/124دلار
4/885یورو
5/520پوند

1/069لیر ترکیه
1/130درهم امارات

یک کارشناس مسائل مالی با اشاره به اینکه 
سکه در حال حاضر 200 هزار تومان حباب دارد 

اعلام کرد این حباب تداوم نخواهد داشت.
به گزارش تســنیم، محمدحسین ادیب، با بیان 
اینکه قیمت سکه باید کمی بیش از ارزش طلای آن 
باشد اما در وضعیت کنونی، سکه 200 هزار تومان از 
ارزش طلای آن بیشتر می باشد که کاملا غیرطبیعی 
اســت؛  اظهار داشت: حباب 200 هزار تومانی سکه 

تداوم نخواهد داشت.
وی افزود: علت ایجاد حباب در ســکه، مهندسی 
مالی آن است، عده بسیار محدودی با ورود سرمایه های 
نجومــی، اقدام به خرید ســکه و بالا بردن مصنوعی 
قیمــت آن کرده انــد، در گام بعدی با ایجاد صف در 
مردم بی اطــلاع، اقدام به فروش موجودی خریداری 
شده کرده و در مرحله آخر حباب سکه تخلیه شده و 
مردمی که در این دوره اقدام به خرید سکه کرده اند 

به شدت زیان می کنند.
این کارشناس امور مالی ادامه داد: سود کسانی که 
حباب اخیر را ایجاد کرده اند از محل زیان کسانی که 
اقدام به خرید در این حباب می کنند تامین می شود.

به گفته ادیب، این روند سالهاســت که در بورس 
جاری اســت، عده محدودی که از تعداد انگشــتان 
یک دست کمتراند کنسرسیومی تشکیل می دهند و 
سهام ارزانی را خریداری می کنند و سپس خودشان 
به نام های دیگری اقدام به خرید کرده و قیمت را بالا 
می برند و به این طریق صف خرید در مردم ناآگاه ایجاد 
می شود، در مرحله بعدی با فروش سهام خود از بازی 
خارج می شوند، معمول این است که در مرحله بعد، 
سهم دچار ارزان نمایی می شود یعنی از قیمت  واقعی 

خود نیز کمتر ارزش گذاری می شود.
وی بیان کرد: حالا فقط وقت فروش سکه است، 
وارد بازی خرید نشــوید بازی خرید مهندسی شده 

است.

یک کارشناس امور مالی:

قیمت سکه 200 هزار تومان حباب دارد

بانک مرکزی کجاست؟
 یک کارشناس مهندســی مالی و تحلیلگر بازار 
سرمایه طی یادداشتی در فارس نوشت: اگر بخواهیم 
نرخ واقعی هر سکه طلا که نرخ طلای آن است را به 
دست آوریم باید از نرخ هر اونس طلا به واحد دلار به 
قیمت هر سکه به واحد ریال یا تومان برسیم. هم اکنون 
که این گزارش تحلیلی در حال تهیه است قیمت هر 
اونــس طلا حدود هزار و 280 دلار و نرخ هر دلار در 

بازار آزاد حدود چهار هزار و 110 تومان است.
مازیــار فتحی ادامه داد: بنابراین هر اونس طلای 
24 عیار، حدود پنج میلیون و 260 هزار تومان ارزش 
دارد و بنا به تبدیل هر اونس به گرم، به ارزش حدود 
169 هــزار و 140 تومانی هر گــرم طلای 24 عیار 
می رسیم. با توجه به عیار پایین تر سکه، عملا 0/9 این 

عدد عیار هر گرم سکه می شود که معادل 152 هزار و 
230 تومان خواهد بود. )اگر( این عدد را در وزن سکه 
ضرب کنیم، ارزش طلای یک سکه بهار آزادی طرح 
جدید حدود یک میلیون و 238 هزار تومان می شود 
که برای ضرب سکه حدود هفت تومان حق ضرب در 
نظــر می گیرند و به ارزش واقعی یک میلیون و 245 
هزار تومانی سکه می رسیم. بنابر نوشته وی، هم اکنون 
ســکه نقدی در بازار، حدود یک میلیون و 445 هزار 
تومان معامله می شود که حاکی از حباب قیمتی 200 

هزار تومانی این کالای سرمایه ای است.
این کارشناس در ادامه نوشت: این میزان از حباب، 
هم به لحاظ ریالی و هم به لحاظ درصدی که معادل 
بیش از 16 درصد ارزش ســکه است تا به حال سابقه 
نداشــته است. حتی در دولت گذشته هم در سالهای 

90 و 91 که ســفته بازی در بازار ســکه و ارز به اوج 
خود رسیده بود و در دوران شدیدترین تحریم ها که 
شــاهد رشد بی ســابقه دلار در مهر ماه 91 از حدود 
قیمــت 1900 تومان تا 4200 تومان بودیم و با این 
که در آن زمان اونس طلا در محدوده 1600 دلاری 
معامله می شد و سکه تا مرز یک میلیون و 600 هزار 
تومان صعود داشت چنین حبابی و چنین قیمت گذاری 

غیرمعقولی در بازار مشاهده نشده بود.
فتحی ادامــه داد: در تحقیقــات میدانی که در 
بازار سکه انجام شده بزرگترین دلیلی که برای رشد 
قیمتی در بین فعالان بازار مطرح می شــود، کمبود 
ســکه فیزیکی و عدم عرضه بانک مرکزی، به طوری 

که پاسخگوی تقاضای بازار باشد، بیان می شود.
وی افزود: حال این ســوال پیــش می آید که با 
وجود بند د ماده 11 قانون پولی و بانکی کشــور که 
صراحتا در ذیل ســرفصل وظایف و اختیارات بانک 
مرکزی جمهوری اسلامی ایران »نظارت بر معاملات 
طلا و تنظیم مقررات مربوط به این معاملات« آمده 
است، نقش بانک مرکزی در جلوگیری از شکل گیری 
ســفته بازی در این بازار کجا تعریف می شود؟ وظیفه 
بانک مرکزی در جلوگیری از شکل گیری هیجان در 
این کالای شناخته شده به عنوان معیار و سرمایه ای 

کجا رفته است؟
این کارشناس در قسمت پایانی این نوشته آورد: آیا 
رئیس بانک مرکزی که دائما در سخنان خود صحبت 
از کنترل نوســانات و ایجاد فضای آرام اقتصادی به 
میان می آورند و رویکرد دولت قبل و ریاست قبلی را 
محکوم می کند و صحبت از ایجاد اخلال در فضای آرام 
بازار ارز و سکه در دولت قبل به پیش می کشند - که 
البته ســخنی حق و به جا است - اکنون حواسش به 
بازار ســکه و این حباب غیرمعقول و این موج شدید 
سفته بازی در ســکه طلا و در بازار مشتقه آن یعنی 

آتی سکه نیست؟

بر اساس گزارش مرکز آمار، در سال گذشته، 
38/8 درصد از جمعیت بیکار کشور بیش از یک 

سال بدون شغل مانده اند.
به گزارش تســنیم، در حال حاضر بیکاری یکی از 
معضلات اصلی در جامعه به حساب می آید اما این بحران 
زمانی پیچیده تر می شود که دوره انتظار برای یافتن شغل 

طولانی می شود.

مطابق آخرین آمار مرکز آمار ایران، توزیع نســبی 
برآورد جمعیت بیکار 10 ساله و بیشتر برحسب جنس و 
مدت بیکاری نشان می دهد در سال 1395 حدود 33/7 

درصد، 19 ماه و بیشتر بیکار بوده اند.
ضمــن اینکــه در همین مدت حــدود 5/1 درصد 
جمعیت بیکار هم بین 13 تا 18 ماه بدون شغل مانده اند، 
لــذا رقمی در حدود 38/8 درصــد از جمعیت بیکاران 

بیش از یکسال بدون شغل به سر برده اند.طولانی شدن 
مدت بیکاری که با عنوان شاخص »بیکاری بلندمدت« 
شــناخته می شود، به ویژه برای بیکارانی که قبلا شاغل 
بوده اند اثرات مخرب بیشتری نسبت به بیکاری کوتاه مدت 
دارد، علاوه بر این بیکاری بلندمدت می تواند هزینه های 
ســنگینی را بــه دولت جهت تامیــن هزینه های بیمه 
بیکاری تحمیل کند.در سال 95، حدود 35/5 درصد از 

اقدامات انجام شده برای جست وجوی کار به پرس وجو 
از دوســتان و آشــنایان، 18/1 درصد به درج آگهی در 
روزنامه ها یا مطالعه آگهی های اســتخدام، 14/6 درصد 
به تماس با کارفرما)صاحب کار(، 12/4 درصد به ثبت نام 
یا پیگیری در مراکز کاریابی غیردولتی و 9/1 درصد به 
ثبت نام یا پیگیری در مراکز خدمات اشتغال وزارت کار 

اختصاص داشته است.

بر اساس گزارش مرکز آمار

39 درصد بیکاران کشور بیش از یک سال بدون شغل مانده اند

بررسی ها نشان می دهد وعده وزیر نفت مبنی 
بر »امضای ۱0 قرارداد جدید نفتی در سال ۹۶« به 
طور کل منتفی شده و تنها مذاکرات برای امضای دو 
یا سه قرارداد به صورت جدی در حال انجام است.

به گزارش خبرگزاری تســنیم، امضای قراردادهای 
جدیــد نفتی بــا الگوی جدید یا همــان IPC در دولت 
دوازدهم بــه عنوان یکــی از محوری ترین برنامه های 

وزارت نفت اعلام شد.
در نخســتین روزهای آغاز به کار این دولت، بیژن 
زنگنه وزیر نفت اعلام کرد که در حال تلاش برای امضای 
10 قرارداد جدید نفتی در ســال 96 هستیم. این مقام 
مســئول اظهار داشت: »این یک ایده است و نمی توان 

تعداد دقیقی عنوان کرد اما براساس مذاکرات جدی انجام 
شــده با طرف قراردادها، پیش بینی می شود حدود 10 
قرارداد امضا شود. امضای قراردادهای جدید نفتی اولویت 
بندی شده، همه مذاکرات بخوبی پیش می روند و هیچ 

مذاکره ای، مانع مذاکرات دیگری نیست.«
پس از اعلام وزیر نفت در خصوص امضای قراردادهای 
جدید نفتی در سال 96، برخی مسئولان ارشد صنعت 
نفت کشور نیز اظهارنظرهای مشابهی در این خصوص 
داشتند. به طور مثال امیر حسین زمانی نیا، معاون امور 
بین المللی و بازرگانی وزیر نفت در این خصوص گفت: 
»تهران امیدوار اســت تا پایان سال جاری شمسی 10 
قرارداد جدید نفت و گاز را نهایی کند. ایران هم اکنون 

در حال مذاکره بر ســر 28 قرارداد نفتی با شرکت های 
خارجی است.«

نه تنها رسانه های داخلی بلکه رسانه های خارجی 
همچون رویترز، فاینشنال تریبون، ترند و ... به این موضوع 
پرداخته و از برنامه ایران برای امضای 10 قرارداد جدید 

نفتی تا ماه مارس سال 2018 خبر دادند.
ایــن تصور در همگان وجود داشــت که این برنامه 
در حال انجام اســت تا اینکه دو روز پیش وزیر نفت در 
پاسخ به ســوالی در خصوص تحقق امضای 10 قرارداد 
جدید نفتی تا پایان امســال گفت: »من این مسئله را 
مطرح نکردم، افراد دیگری این موضوع را اعلام کردند.«

ابتدا به نظر می رســید اینکه وزیر نفت با گذشت 

82 روز از اعلام مذاکرات جدی برای امضای 10 قرارداد 
جدید نفتی در ســال جاری، این موضوع را از اســاس 
منکر می شــود، به معنای این است که این مذاکرات یا 
با بن بست مواجه شده و یا حداقل مشکلاتی در توافقات 
و رونــد امضای قراردادها وجود دارد؛ اما بررســی های 
خبرنگار تســنیم از مجموعه وزارت نفت حاکی از این 
است که موضوع امضای 10 قرارداد جدید نفتی در سال 
96 به طور کل منتفی شده و تنها مذاکرات برای امضای 
دو یا ســه قرارداد به صورت جدی در حال انجام است 
که ممکن اســت در ماه های پایانی سال جاری شمسی 
و ماه های ابتدایی سال 2018 میلادی شاهد امضای دو 
یا سه قرارداد جدید در صنعت نفت و گاز ایران باشیم.

عضو شورای ملی زعفران درباره جولان زعفران های تقلبی در بازار 
هشدار داد و گفت: دستگاه های نظارتی باید بر این مسئله نظارت کنند.
علی حسینی در گفت وگو با خبرگزاری مهر درباره مباحث مطرح شده در زمینه 
عرضه گوشــت گاو رشته شده به جای زعفران، اظهار داشت: بحث تقلب در این 
زمینه همواره مطرح است اما روش های پیشرفته تری برای آن وجود دارد و روش 
مذکور دشواری های زیادی دارد.وی با بیان اینکه البته احتمال این کار هم وجود 
دارد، اضافه کرد: از دیگر روش های تقلب این است که اجزای ارزان و بی کیفیت 
زعفران را با آن مخلوط می کنند و به مشتریان می فروشند؛ یا اینکه محصول را با 
چربی، عسل و نمک سنگین می کنند.عضو شورای ملی زعفران درباره اینکه برای 
مقابله با این امر چه اقدامی باید انجام داد؟ گفت: باید به مردم اطلاع رسانی کرد 
و این وظیفه تشکل ها و نهادهای ذیربط است همچنین دستگاه های نظارتی باید 
کنترل و نظارت خود را افزایش دهند. چرا که در این زمینه ممکن اســت برخی 
گیاهان را با رنگ های صنعتی رنگ آمیزی کنند که این برای ســلامت انسان به 
شدت مضر است.حسینی در پاسخ به این پرسش که مردم چگونه می توانند زعفران 
اصل را از نوع تقلبی آن تشخیص دهند؟ اضافه کرد: شاید نتوان ظرف چند دقیقه 
به این سؤال پاسخ دقیقی داد اما در کل مردم به دنبال خرید محصولاتی که صرفا 
فقط ارزان قیمت هستند نباشند از افراد مطمئن خرید کنند. از هر کس و هرجا 

هم زعفران خریداری نکنند.

نایب رئیس کمیسیون شوراها و امور داخلی 
مجلس با بیان اینکه افزایش قیمت نان اجحافی 
بزرگ در حق مردم است، گفت: افزایش قیمت ها 
در کشور به صورت خزنده در حال حرکت است 

و مردم را خرد می کند.
امیر خجســته در گفت وگو با تسنیم در واکنش 
بــه افزایش قیمت نان اظهار کرد: چرا قیمت نان 15 
درصد بالا رفته اســت و از این طریق فشــار بر مردم 

وارد می کنیم؟
وی با بیان اینکه افزایش قیمت نان اجحافی بزرگ 
در حق مردم اســت افزود: افزایش قیمت ها در کشور 
به صورت خزنده در حال حرکت است و مردم را خرد 
می کند. آیا وزیر اقتصاد و ســایر مسئولان اقتصادی 

کشور متوجه این امر نیستند؟
نایب رئیس کمیسیون شورا و امور داخلی مجلس 
شــورای اســلامی ادامه داد: به مردم چــه داده ایم؟ 
درآمدهای مردم کم اســت و قشــر ضعیف در حال 
تحمل فشار در جامعه هستند و با این کارها در حق 

مردم ظلم می کنیم.
خجســته تصریح کرد: این موضوع را بنده اخیرا 
از وزیر اقتصاد در مجلس ســوال کردم اما ایشان در 
صحن علنی پاســخگو نبود و وعده جلسه محرمانه را 

در شورای اقتصاد داد.

نماینده مجلس:

افزایش قیمت نان اجحاف در حق مردم است

نماینــده مردم همدان در مجلــس با بیان اینکه 
نوسانات و افزایش نرخ ارز تاثیر بدی بر معیشت مردم 
دارد گفت: ما قبول نداریم که دولت بخواهد این موارد 
را به صورت محرمانه در مجلس بررسی و مورد توجه 

قرار دهد.

وی افــزود: وزیر اقتصاد قصــد دارد هفته آینده 
درباره موضوع گرانی ها و نوسانات نرخ ارز به کمیسیون 
اقتصادی مجلس بیاید و پاسخگو باشد و در صورتی که 
به نتیجه نرسیم در مجلس وی را استیضاح می کنیم.

نایب رئیس کمیسیون شورا و امور داخلی مجلس 

شورای اسلامی اضافه کرد: وقتی که نمی توانیم برای 
مردم درآمدی مناسب و کار ایجاد کنیم چرا اینگونه 
گرانی ها را ایجاد و حتی نان مردم را نیز گران می کنیم؟

خجسته تاکید کرد: به طور قطع اگر وزیر اقتصاد 
نتواند راهکارهای مناســبی ارائه کند وی را استیضاح 

خواهیم کرد.
وی تاکید کرد: دولت خود باید یارانه نان را از محلی 
پرداخت کند و مردم را تحت فشــار قرار ندهد تا آنها 

حداقل بتوانند نان بخورند.
نماینده مــردم همدان درمجلــس تصریح کرد: 
افزایش قیمت نان شــاید بــرای افراد متمول جامعه 
مشکلی ایجاد نکند اما قشر ضعیف و مستضعف جامعه 
را با مشکل مواجه کرده و این کار ظلم به مردم است.
نایب رئیس کمیسیون شورا و امور داخلی مجلس 
شورای اسلامی در پایان صحبت های خود تاکید کرد 
که حتما موضــوع گرانی نان را در مجلس به صورت 

جدی دنبال خواهیم کرد.
گفتنی است اتاق اصناف ایران در راستای اجرای 
مصوبه ســتاد تنظیم بازار مجوز افزایش 15 درصدی 
قیمت نان به نانوایی ها در تهران از اول آذر را صادر کرد.
تصمیم گیری در مورد افزایش قیمت نان در دیگر 
شهرها و شهرستان های کشور بر عهده استانداری ها و 

با همراهی اتحادیه های صنفی خواهد بود.
بی سرانجامی یک وعده دیگر دولت

 امضای 10 قرارداد جدید نفتی در سال 96 تبلیغاتی بود!

رئیس بنیاد مسکن انقلاب اســلامی با تأکید بر اینکه پرداخت 
تسهیلات و کمک بلاعوض به زلزله زدگان کرمانشاه از هفته آینده 
آغاز می شــود، گفت: از چند روز دیگر بنیاد مسکن برای بازسازی 
واحدهای مسکن مهر آسیب دیده در زلزله کرمانشاه ورود خواهد کرد.

به گزارش خبرگزاری فارس، علیرضا تابش با  اشاره به اینکه در برآوردی که 
از خسارت  زلزله کرمانشاه به دست آمده است 30 هزار و 500 واحد مسکونی 
دچار آسیب شدند، گفت: در برآوردهای انجام شده که آن را مبنای اقدامات 
خود قرار داده ایم، 15 هزار و 500 واحد مسکونی غیرقابل تعمیر هستند که 
4 هزار و 500 واحد آن مسکن شهری و 11 هزار واحد مسکونی در روستاها 
هســتند. وی با تأکید بر اینکه بازسازی و تعمیر واحدهای تجاری در شهر و 
روستا که حدود 15 هزار واحد است با اعطای تسهیلات کار بازسازی آنها آغاز 
خواهد شــد، گفت: در جلسه هیئت وزیران مصوبه ای برای تأمین تسهیلات 
و کمک های بلاعوض صورت گرفت، بنابراین برای پرداخت تســهیلات مبلغ 
767 میلیارد و 500 میلیون تومان تسهیلات بانکی ارزان قیمت با نرخ سود 

4 درصد تصویب شد که مقرر شد دراختیار بنیاد مسکن قرار گیرد.
رئیس بنیاد مسکن با بیان اینکه بانک مرکزی این مصوبه را به بانک های 
عامل ابلاغ کرده گفت: یکی از آســان ترین روش ها برای دریافت وام، سفته 
زنجیره ای اســت که در این مصوبه به آن تأکید شده است، بنابراین از هفته 
آینده پرداخت کمک های بلاعوض آغاز و به حساب افراد واریز خواهد شد. 

به گفته تابش، از هفته آینده تشکیل پرونده برای پرداخت تسهیلات نیز 
آغاز و مراحل پرداخت انجام خواهد شد. 

رئیس بنیاد مســکن ادامه داد: سقف فردی این تسهیلات برای بازسازی 
اماکن روستایی که حدود 11 هزار واحد مسکونی است، 25 میلیون تومان و 

برای 4 هزار و 500 واحد شهری 35 میلیون تومان است.
تابــش ادامه داد: ســقف پرداخت تســهیلات بــرای واحدهای تجاری 
آســیب دیده که نیازمند تعمیر هســتند 12 میلیون تومان پرداخت خواهد 
شــد.وی خاطرنشــان کرد: برای تعمیر لوازم خانگی نیز 10 میلیون تومان 

تسهیلات پرداخت خواهد شد.
رئیس بنیاد مسکن با  اشاره به پرداخت کمک های بلاعوض در همان مصوبه 
هیئــت وزیران 281 میلیارد و 616 میلیــون تومان که به صورت هزینه ای 
دراختیار بنیاد مسکن قرار خواهد گرفت، گفت: برای احداث 11 هزار واحد 
مســکونی روستایی به ازای هر واحد 5 میلیون تومان و برای 4 هزار و 500 
واحد مسکونی شهری نیز به ازای هر واحد 6 میلیون تومان پرداخت خواهد 
شد. تابش خاطرنشان کرد: در جهت پرداخت کمک های بلاعوض برای مرمت 
و تعمیر 15 هزار واحد مسکونی شهری و روستایی به ازای هر واحد مسکونی 
2 میلیون تومان و برای تعمیر لوازم خانگی برای این تعداد واحد مسکونی به 
ازای هر واحد 2 میلیون تومان پرداخت خواهد شد. به گفته وی، در راستای 
پرداخت کمک های بلاعوض برای تأمین اسکان موقت زلزله زدگان، برای 11 
هزار واحد مســکونی روســتایی به ازای هر واحد 3 میلیون تومان و برای 4 
هزار و 500 واحد مسکونی شهری برای اسکان موقت 5 میلیون تومان کمک 

بلاعوض پرداخت خواهد شد. 
رئیس  بنیاد مســکن با تأکید بر اینکه بعد از سفر مقام معظم رهبری به 
مناطق زلزله زده، تحول خوبی در رسیدگی به زلزله زدگان صورت گرفته است، 
گفت: 9 استان ستاد معین در منطقه مستقر شدند تا اقدامات آواربرداری را به 
نحو احسن انجام دهند. تابش افزود: طبیعتاً میزان خسارت در واحدهای مسکن 
مهر نسبت به 15 هزار و 500 واحد مسکونی شهری و روستایی پایین تر است.

یک کارشناس امور اقتصادی گفت: پول جهانی نباید در استیلای 
یک کشور قرار گیرد و دلار معیار خوبی برای ارزیابی دیگر پول ها 

نیست.
حسین باهر کارشناس امور اقتصادی در گفت وگو با باشگاه خبرنگاران 
جوان، درخصوص بررسی مشکلاتی که از قدرت دلار برای ایران ایجاد شده، 
اظهار کرد: بسیاری از کشور ها بدون دلار تجارت خود را دنبال می کنند و 
در نتیجه با مشکلاتی که مربوط به دلار و سوئیفت است روبه رو نمی شوند.

وی گفت: اقتصاددان های زمان انقلاب به طور مکرر اعلام می کردند که 
روزی آمریکا به واسطه پول خود، ما را گرفتار می سازد و پیش از وقوع چنین 
رخــدادی باید چاره ای برای مقابله با آن و کنترل قدرت نفوذ این پول در 
ایران اندیشید.باهر یادآورشد: کشور هایی همچون انگلستان برای پول خود 
ارزش قائل اند و ایران باید از اینگونه کشور ها الگو برداری کند و روابط خود 
را با آمریکا قطع نکند و به طور کنترل شده با این قاره ارتباط برقرار کند.

وی معتقد است، بی ارزش شمردن پول ملی کشورمان ریشه در فرهنگ 
دارد و سهم اقتصاد از این قضیه محدود است لذا ایران باید حدود ارتباط 
با آمریکا را همچون کشور هایی از جمله اسکاتلند و سوئد حفظ کند زیرا 
این کشــور ها توسعه یافته هســتند.به گفته باهر، با اجرای سیاست هایی 
مبنی بر کاهش آقایی دلار باید تولید کشور هم افزون شود و با کشورهایی 
که تجارت آنها بر دلار تکیه ای ندارد ارتباط تجاری بیشتری برقرار کنیم.

گفتنی است رهبر انقلاب 28 شهریور ماه 95 در دیدار فرماندهان سپاه 
یک وعده و فرمان تاریخی بیان کردند که »اگر مســئولان و مردم بتوانند 
اقتصاد مقاومتی را به معنای واقعی محقق و کشــور را از »جادوی مالی و 
پولی دشمن« خلاص کنند و »ارزش و آقایی دلار« را در زندگی اقتصادی 
بشکنند، کشورهای دیگر را نیز نجات داده اند و برای آنها الگو خواهند شد.«

یک مسئول جهاد کشاورزی :

سبزی و صیفی در استان تهران 
با آب آلوده آبیاری نمی شود

رئیس سازمان جهاد کشــاورزی استان تهران گفت: هیچ 
ســبزی و صیفی در جنوب تهران با آب فاضلاب یا آب آلوده 
آبیاری نمی شــود و اگر چنین چیزی مشاهده شود آن را قلع 

و قمع می کنیم.
علی اشــرف منصوری دیروز در حاشیه همایش کشت گلخانه ای، 
تولید و اشتغال پایدار در پاسخ به خبرنگار فارس مبنی بر اینکه زمانی 
حجم زیادی از ســبزی و صیفی جات کشت شده در شهرری و دشت 
ورامین با آب فاضلاب آبیاری می شــد و اکنون در چه وضعیتی قرار 
داریم، با رد این موضوع گفت:  به صراحت اعلام می کنم که ســبزی و 
صیفی آلوده که با آب فاضلاب آبیاری شود نداریم و تماماً با آب سالم 

آبیاری می شوند.
وی تصریح کرد: اگر بازرسان جهاد کشاورزی استان تهران موردی را 
مشاهده کنند با دستور قضایی تمام آن را قلع و قمع می کنند اگر چه 
قبول داریم که تا سال های پیش حدود 470 هکتار از زمین های جنوب 
تهران با آب آلوده آبیاری می شد ولی اکنون دیگر به صفر رسیده است. 
منصوری در بخش دیگری از ســخنان خود در مورد وضعیت آب 
کشاورزی در استان تهران گفت: با آنکه وزارت نیرو می گوید 90 درصد 
از آب مصرفی در کشور مربوط به بخش کشاورزی است اما سهم استان 
تهران در بخش کشــاورزی در واقع کمتر از 50 درصد از آب مصرفی 
است و طی سال های اخیر به دلیل کاهش آب های سطحی و بارندگی 
کم یکی از چالش های جدی ما در اســتان تهران مقوله آب است چرا 

که سطح آب های زیرزمینی بین یک تا 3 متر کاهش داشته است. 
وی یکی از مهم ترین چالش های اســتان تهران را وجود آب های 
نامتعارف برشمرد و افزود: این در حالی است که اگر این آب ها تصفیه 
شود فکر کنم چیزی حدود 8 مترمکعب در ثانیه آب تصفیه شده در 

اختیار بخش کشاورزی قرار می گیرد.
رئیس ســازمان جهاد کشاورزی اســتان تهران به ضرورت توسعه 
کشت گلخانه ای برای کاهش مصرف آب اشاره کرد و گفت: 30 درصد 
گلخانه های جدیدی که در کشور تأسیس شده در استان تهران است 

که رقمی حدود 246 هکتار می باشد.

عضو شورای ملی زعفران خبر داد

جولان زعفران های تقلبی
 در بازار

براساس آمار وزارت اقتصاد طی شش ماه نخست امسال تنها 
هفت میلیارد تومان از 7۱ هزار میلیارد مصوب شده اختصاص داد 
که برای اولین بار پس از انقلاب نسبت بودجه عمرانی به بودجه 

جاری به زیر ۱0 درصد رسید.
براساس آمار وزارت اقتصاد، در نیمه اول امسال فقط هفت هزار و 800 
میلیارد تومان بودجه عمرانی پرداخت شده که نسبت به رقم مدت مشابه 

سال گذشته 36 درصد کاهش پیدا کرده است.
در قانون بودجه امسال رقم اعتبارات عمرانی 71هزار و 370 میلیارد 
تومان تصویب شــده اســت که عملکرد ضعیف دولت در شش ماه اول 
ســال جاری موجب شده کمتر از 11 درصد آن پرداخت شود. به عبارت 
دیگر، نزدیک به 90 درصد بودجه عمرانی تا پایان شــهریورماه پرداخت 
نشــده بود و اگر همین روال تا پایان سال ادامه پیدا کند، امسال را باید 
بدترین سال تاریخ کشور ازلحاظ تخصیص بودجه عمرانی قلمداد کرد.

عدم تخصیص بودجه عمرانی در شــرایطی رقــم خورده که دولت 
در نیمه اول امســال 107 هزار میلیارد تومان صرف بودجه جاری خود 
کرده اســت که نســبت به هزینه های جاری دولت قبل، رشد عجیبی 

نشان می دهد.
دولت هــای نهم و دهم با این که به ریخت وپاش و عدم انضباط مالی 
مشــهور بودند، در هیچ ســالی  )کل 12 ماه( به اندازه مبلغی که دولت 
فعلی در شش ماه اول امسال خرج کرده، هزینه جاری نداشتند. بالاترین 
هزینه جاری دولت دهم در سال 1391 رقم خورد که دولت در 12 ماه 

آن سال، 89 هزار میلیارد تومان صرف هزینه های جاری کرد.
اما همانطورکه ذکر شد دولت فعلی فقط در نیمه سال جاری 107 

هزار میلیارد تومان صرف هزینه های جاری خود کرده است.
نسبت عملکرد بودجه عمرانی به بودجه جاری )هزینه ای( دولت در 
نیمه اول امسال به 7/3 درصد سقوط کرد که بدترین عملکرد در سالیان 

اخیر محسوب می شود.
اگر همین روند تخصیص بودجه عمرانی تا پایان سال ادامه پیدا کند، 
قطعا سال 96 بدترین سال بودجه عمرانی پس از انقلاب خواهد بود. زیرا 
بعد از انقلاب هیچ سالی نبوده که نسبت پرداخت های عمرانی به جاری 

دولت، زیر 10 درصد باشد.
اساسا دولت یازدهم ضعیف ترین عملکرد را از لحاظ شاخص نسبت 

عملکرد بودجه عمرانی به بودجه جاری پس از انقلاب داشته است.
یکی از دلایل تشــدید رکود اقتصادی در کشور در سال های اخیر، 

عدم تخصیص به موقع بودجه عمرانی بوده است.
هفته گذشته مدیر اجرایی کانون سراسری پیمانکاران عمرانی ایران 
به ایرنا گفت: طی سال های گذشته 30 هزار شرکت در حوزه پیمانکاری 
در سراسر کشور فعال بودند که امروز به دلیل کمبود بودجه های عمرانی 

تعداد آنها به سه هزار مورد یعنی یک دهم کاهش یافته است.
عباس پناه افزود: اکنون به علــت کمبود بودجه های عمرانی بخش 
عمده این شرکت ها تعطیل و بیکارند یا برخی از آنها پروژه ای در دست 

اجرا ندارند.

یک صادرکننده نمونه محصولات گیاهی گفت: مافیای واردات 
قاچاق گیاهان زینتی، اجازه توسعه بازار به من نمی دهند با اینحال 

طی دو سال 250 گلخانه ایجاد کرده ام.
حسین جعفرزاده در گفت وگو با خبرگزاری فارس درباره فعالیت خود 
در زمینه تولید و صادرات گیاهان زینتی اظهار کرد: در 15 سال اخیر برای 
تولید انبوه گیاهان زینتی در ایران و پنج کشور دیگر سرمایه گذاری کرده ام.
وی با اشاره به مشقات فعالیت خود در 18 سال گذشته افزود: مافیای 
واردات قاچاق گیاهان زینتی، اجازه توســعه بازار را به او نداده اند. اکنون 
هم اگر حمایت های وزارت جهاد کشــاورزی نبود، نمی توانستم در ایران 

فعالیت کنم.
این صادرکننده نمونه محصولات گیاهی با بیان اینکه در نمایشگاه های 
تخصصی 70 کشــور دنیا شرکت کرده ادامه داد: به 27 کشور، گیاهان 
زینتی صادر می کنم و در شش کشور گلخانه و شرکت ثبت کرده ام. سال 
2015 در اندونزی صادرکننده نمونه کشــاورزی شدم. جعفرزاده افزود: 
250 گلخانه در داخل کشــور طی دو ســال اخیر برای پرورش گیاهان 
زینتی ایجاد کرده ام که ســه هزار نفر به طور مستقیم و حدود 30 هزار 
نفر به صورت غیرمســتقیم مشغول به کار شده اند. در حال حاضر 450 
نوع از گیاهان خانواده ساکولنت ها را در ایران تولید می کنم و قیمت آن 
که زمانی قاچاقچیان گیاهان زینتی آن را در کشــور به قیمت هر قطعه 

70 هزار تومان می فروختند، به قیمت 4 هزار تومان عرضه می کنم.
وی خاطر نشــان کرد: متاســفانه برخی قاچاقچیان و واردکنندگان 
زیاده خواه همواره به دنبال تخریب رقبای خود هستند. هم اکنون قیمت 
واقعی هر یک از گیاهان زینتی تولید شده در دنیا یک یورو است که ما 
هم همــان مبلغ چهار هزار تومان معادل قیمت ریالی یورو را در داخل 

می فروشیم.


